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I fjor ble vel 200 tonn KFK
importert til Norge. Mestepar
ten av dette brukes i kulde-
bransjen. Fra 1996 vil det bli
forbudt å importere KFK,
men det er ennå ikke avgjort
når det skal bli forbudt å bru
ke KFK i eksisterende anlegg.

Det finnes i dag rundt 1600
tonn KFK i norske kjølean
legg. IfØlge en rapport fra
Kuldebransjens samarheidsut
valg (SU) vil 15 til 20 prosent
av dette lekke ut hvert år.
Smalekkasjer er svært vanli
ge. Pa en del kuldeanlegg har
også hele kuldemediefyllin
gen lekket ut pi kort tid som
følge av rrhrudd, korrosjon
eller operatøruhell.

SFT har ingen planer om å
stille krav om at kuldeanleg
gene ikke må lekke KFK. Det
er heller ingen planer om å
kreve at bransjen selv skal fo
reta slike kontroller.

I tillegg arbeider SFT med
forskrifter som sier at det ikke
lenger skal være en plikt for
kuldebransjen i levere inn
brukbar KFK til det sakalte
Returprosjektet. Den enkelte
kuldebruker skal selv kunne
etterfylle brukt KFK i egne

anlegg. Dermed vil Returpro
sjektet stort sett bare få inn
ubrukelig KFK. Ved utgangen
av Ijoraret var det bare kom
met inn 15 tonn KFK.

Når det ikke er krav om at
anleggene må være tette, eller
om at brukt KFK må leveres
inn til Returprosjektet, er det
stor sannsynlighet for at mes
teparten av de 1600 tonn KFK
som i dag finnes på markedet
til slutt forsvinner ut i atmo—
sfæren og bryter ned ozonla
get.

Krev tette anlegg!
Naturvernforbundet krever nå
at myndighetene må stille
krav om at kuldeanleggene
skal være tette. Dette er gjort
både i Sverige og Nederland.

— SF1’ må loreta stikkon
troller og kreve at bransjen
selv utfører kontroller, sier
fungerende fagsjef i Natur
vernforbundet, Fredrik Thei
sen.

Forbundet krever også at
all brukt KFK må leveres inn
til Returprosjektet, og at mes
teparten blir destruert på for
svarlig måte.

— Kuldebransjen må få fort-
gang i omleggingen til mer
ozonvennlige kuldeinedier.
Dagens ordning medforer at
kuldebransjen kan fortsette å
bruke KFK i mange år, helt til

alt er lekket ut, sier Theisen.
Avdelingsingeniør Eli Vike

i SET sier at myndighetene
ikke vil blande seg inn verken
i Returprosjektet eller hvor
dan det enkelte anlegg funge
rer.

— Det blir opp til bransjen
selv å k4lge opp dette. Det blir
for omfattende for SFT å kon
trollere alle anlegg.

— Men dette er gjort i Sveri
ge?

— Der har myndighetene
satt oppgaven ut til en annen
instans. Det kunne vi ogsa
gjort i Norge, men vi har fun
net ut at bransjen selv må ta
hånd om dette problemet.
Dette er et kostnadssprsmål,
og i internasjonal sammen
heng er det nåværende norske
KFK-forhruket av minimal
betydning for ozonlaget, sier
hun.

Skift ut!
Kuldebransjens samarbeidsut
valg (SU) går nå ut med opp
fordring til sine medlemmer
om å skifte ut utette, eldre an
legg. Nyere anlegg med lek
kasjer bør repareres straks,
heter det i en ny brosjyre.
Som erstatning til KFK.
anbefales HFK l34a eller
HKFK-22.

Norge avviser
miljø
bevegelsen

Store KFK-utslipp i vente
I løpet av få år vil mesteparten av de 1600 tonn KFK som finnes i norske
kjøleanlegg sannsynligvis slippes rett ut i atmosfæren og bryte ned ozonlaget.
1600 tonn KFK tilsvarer det som finnes i 3,2 millioner kjøleskap og frysere.
Naturvernforbundet krever nå at Statens forurensningstilsyn (SFT) griper
inn overfor kuldebransjen.
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Leiesoldat
IFølge Dagens Næringsliv
17/9 har direktør og styreFor
mann Triils Tandberg i Kro
nos Tilan gir de amerikanske
eierne aksjeutbytte pa nesten
100 millioner kroner. skatte—
ritt. Samtidig har Kronos Ti—

tan latt to ars utsettelse Fra
Mi Ijovernm i iii ster Torbjørn
Berntsen på helt nødvendige
miljøinvesteri nger på 65 mil
lioner.

Truls Tandberg opptrer her
som en godt betalt leiesoldat
for utenlandske hedriltseiere,
oz sviner til norsk natur pa to
talt umoralsk og forkastelig
mate. Det hjelper ikke at han
eventuelt handler i henhold til
norsk lov og regler: Han opp
trer amorulsk og representerer
en bedriFtskultur som burde
Far andre hedriFtsledere til å
snu ham ryggen i avsky! Er
det noe rart at hele nærings
livet stempel Far et stempel
som amoralsk? Med menn
som Tandherg i ledende posi—
sjoner, blir opinionens negati
ve oppftitn inger av næringsli—

Større stråledoser. Folk
som bodde nær atomanleg
gene i Sellafield i Skotland i

I 950—åra kan ha mottatt
langt større ståledoser enn
tidligere antatt. En interna
sjonal kjemikergruppe har
funnet ut at en viktig test
brukt til å male radioaktivi—
tet rundt anlegget gi grot
Feilaktige resultater. British
Nuelear Fuels (BNFL). som
nå driver anlegget, mener at
testen er pålitelig.

Familiene til to barn som
har fatt kreFt saksØker nu
BNFL. Dc hevder at barna ble
syke pa grunn av stralingen
Fra Sellalield. Familiene ba
Philip Day, en kjemiker Fra
universitetet i Manchester. om
a vurdere pa nytt stralemeng—
den fra anlegget i 50-ara. Day
Fant ut at metoden som ble
brukt for a utvinne stron—
tium-90 fra jordprøver kan
undervurdert mengden av det
te radioaktive stoffen med så
mye som 75 prosent. (New
Scientist)

Tandberg
vet bare solid befestet. NHO
kan da ikke rolig se pa at det
fester seg et inntrykk av næ
ringslivet som styrt av en
gruppe mennesker som kun er
ute etter a mdc sin egen ku
ke? Eller har NHO og mc
ringslivet bestemt seg For å
melde seg ut av Norge og al
minnelige moralske vurderin
ger av rett og galt’? Det er opp
til NHO å vise at de Fortsatt er
en del av det norske samfunn,
og det gjør de best ved a på-
tale handlinger som det Kro
nos Titan .star For i klare orde
lag.

Var det noen som nevnte
tjære og Ijær’? Nei, det er For
mild straff For slik oppførsel.
Gjeninnfør gapestokken, og
Tandberg fa sta der riktig len
ge. For eksempel hver lørdag
formiddag, inntil Kronos Ti
tan har renset utslippene og
ikke lenger er en trussel mot
helse og miljø.

Tore Bi-antl, Oslo

Tyskland på kompost-topp.
Kompostering av kildesortert,
organisk avFall brer seg over
Europa, med pilotprosjekter
og fullskala innsamlingspro
grammer Far organisk avliIl i
minst atte land. Tyskland lig
ger pa Europa-toppen. mc
innsamling a kildesortert. or
ganisk avfall i 148 kommuner.
Disse kommunene har samlet
11,6 millioner innbyggere.
Sveit ligger pa andreplass.
Her er det 2,3 millioner inn
byggere som er med pa å kil
desortere orgamsk avfall.
1-lolland tar tredjeplassen.

Mindre flaskeretur i Sveri
ge. Andelen returtiasker syn
ker sterkt i Sverige. Andelen
har sunket fra 80 prosent til
55 prosent de siste arene.
Nedgangen forklares med at
avgifte på engangseinballasje
er fjernet, pluss at salget av
importert vin og brennevin pa
engangsliasker Øker. (MiI!ö
Rapporten/IM)

RAGNHILD SVED

Bjørn Frantzen, som represen
terte NaturvernForbundet pa
mØtet, mener Norge pa denne
maten latterliggjør seg selv
internasjonalt.

— Tidligere har tunge arktis
nasjoner som USA, Canada

,.— ‘g Russland støttet deltakelse
de Frivillige organisasjone

ne i Rovaniemi-prosessen.
DerFor er det svært overras
kende at Norge har statt hardt
på For å nekte oss observatØr
plass i delegasjonene i mmi
stermøtet. Vi har ikke Fatt til
gang til noen papirer og ikke
Fatt møte representanter for
myndighetene som kan noe
om dette, sier Frantzen.

— Dette blir staende i et
merkelig lys nar vi kommer til
Nuuk og Far vite at USA har
tre representanter For miljøor
ganisasjonene i sin delegasjon
og Sverige og Canada en
hver. Alle disse har Fått til-
sendt papirene i god tid Før
møtet og vi Fikk umiddelbart
kopier av amerikanerne, sier

jn.
Northern Forum, en sam

menslutning av nordlige lo
kalforvaltninger i flere land,
har derimot Fatt observatrsta
tus. Dette er en gruppe som
hovedsakelig arbeider for in
dustriell utvikling i nordomra
dene.

— Sa vidt jeg vet har de al
dri levert et ord om naturvern
i Arktis, sier Frantzen.

Overvåkning
De to hærehjelkene i Rovani
emi-prosessen — der Russland.
Canada, USA, Grnland/Dan
mark, Island. Sverige, FinlandS
og Norge er med gar under
Forkortelsene AMAP og
CAFF. AMAP er et samar
beid om et sirkumpolært nett
for overvakning av Forurens
ning, med sekretariat i Norge.
I 1996 skal en statusrapport
være klar, og danne grunnla
get for tiltak.

CAFF star far vern av ark
tisk flora og fauna, og skal be
skjeltige seg med bade øko
systemer, arter, bestander og
habitater. I denne sammen
hengen har Direktoratet For
naturForvaltning hatt som
oppgave å utarbeide en over
sikt over verneomrader i Ark
tis og status for disse. Rappor
ten skal gi grunnlag for a se
pa behovet For a opprette nye
verneomrader.

Pa ministermøtet pa Grøn
land tok Norge initiativet til å
lage en egen arbeidsgrupe For
a beskytte havmiljøet, og Nor
ge skal ogsa lede gruppen.

— Det er Forsåvidt hyggelig
at Norge tar ledelsen for den
ne gruppen, men det er grunn
til a spørre om hvorfor. Sann
synligvis er det mest for å be-

holde kontrollen og hindre at
fiske. sjøpattedyr og oljevirk
soniheten blir trukket inn, sier
Frantzen.

Sakte framover
Statssekretær Børre Pettersen
i Miljøvemdepartementet sier
i en uttalelse etter møtet at de
atte Arktis-landene (Russland,
Canada, USA, Grønland/Dan
mark, Island, Sverige, Finland
og Norge) vil Irappe opp mil
jøsamarbeidet i nord.

— Strengere regler tor
skipsfarten i isfylte Farvann er
et av de konkrete resultatene
som pa sikt kan komme ut av
det arktiske miljøsamarheidet,
sier Pettersen ifølge NTB.

— Ordene på sikt og kan
kjennetegner hele konferan
sen. Det gar sakte framover,
sier Frantzen.

Men han mener det likevel
er positivt at dette Arktis
samarbeidet er i gang, og be
rømmer Norge for et forslag
om a gjøre Arktis til atomtest—
fritt omrade. selv om det ble
punktert av USA og Russland.

— Det virkelig store utford
ringen For Arktis-samarbeidet
blir å utvikle et marint vern,
som nødvendigvis må bli an
nerledes enn vern på land. Det
ma For eksempel være mulig å
trekke inn fisk, som er en ut
rolig viktig del av det marine
miljøet. Dessuten må vi 1a til
konkrete avtaler slik at de na
sjonene som er med i proses
sen bidrar til å gjøre noe med
de farligste atomkrattverkene.
Det vi trenger er ikke lØrst og
Fremst mer kunnskap om mil
jøproblemene i Arktis. men
handling, sier Frantzen.

Grønn PC
på vei
Nå kommer miljø-
vennlige PC’er —

personlige data
maskiner som bruker
lite energi og som er
laget av deler som kan
resirkuleres.

JON KNUT BERG

De nye PC’ene vil bruke 3,3
volt i stedet for 5 volt, som er
vanlig i dag. PC’ene vil ogsa
inneholde chips som kan sette
ut av drift, komponenter i
maskinen som ikke er aktive.
I tillegg har de nye maskinene
ikke viFte, fordi strmtilFørse
len skjer via en adapter som i
dag brukes i bærbare PC’er.

I USA har Miljøvernbyraet
(EPA) bestemt at alle PC’er
som bruker mindre enn 30
watt energi i timen skal lå et
offisielt «Energistjerne»—mer
ke. Allerede har 70 datapro
dusenter sagt at de vil prøve å
oppFylle kravene for å få ener
gimerket. I april undertegnet
president Clinton et vedtak
som gir PC’er med energi-
merket en høyere prioritet i
olTentlige innkjøp, skriver As
sociated Press.

Apple Computer har lansert
en maskin som er kalt Macin
tosh Color Classic. Den vil
bruke bare 25 watt i timen nar
den bare står på. IBM kom
mer med en modell kalt
«Energy Saver», som vil bru
ke 19 watt når den ikke er i
bruk,



Vindkraft
i Spania
Spania planlegger
Europas mest ambisiøse
vindkraftutbygging til
nå. Spanias to største
fagforeninger, det
statlige kraftselskapet
og den største
miljøorganisasjonen
står bak.

Partene er blitt enige om å
hygge ut 750 MW vindkraft
innen år 2000. I)et tilsvarer
dagens kraftproduksjon i det
kjente Altarnont—passet i Cali—
lornia.

Spania er allerede et av de
land i Europa som har mest
vindkrati, 45 MW er instal
lert. Flere store vindparker er
bygd ut, blant annet ved Gi
braltar, der det star 270 verk
fordelt pa fire grupper. Spania
har ogsa en egen vindkraftin
dustri. to bedrifter som lager
middels store verk og et tredje
som lager aggregater pa lisens
fra det amerikanske selskapet
US Windpower.

Fagforeningene og miljøor
ganisasjonens plan for vind
kraftutbygging ble lagt fram
for parlarnentet i forbindelse
med debatten om en ny nasjo
nal energiplan. De to partene
er enige om at vindkraften er
et miljøvennlig alternativ til
atomkraft og kull. Fagforenin
gene mener dessuten at utbyg
ging, drift og vedlikehold ska
per betydelig flere arbeids
plasser enn konvensjonelle
kraftverk.

Endesa. det statlige kraft-
selskapet, sluttet seg til planen
da den ble presentert. Endesa
har vwrt drivkraften bak vind
kraftutbyggingen i Spania og
har et datterselskap som pro
duserer vindkraftverk.

(Wind Power Monthly/
MiljøAktuellt)

verdier.
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Allerede da den første ‘erne
planen ble vedtatt 1cr 20 ar si
den. ha Stortinget om at andre
inngrep som kan redusere
vassdragenes verdi•for natur
vern, friluftsliv og vitenskap
matte unngas. Dette gjentok
Stortinget i 1980. 1986 og 1993.

Store inngrep
I praksis har de vernede vass
dragene blitt lorvaltet pa om
trent samme mate andre vass
drag. Tall som Direktoratet
tor naturtor altning la fram i
1990 viste at av 192 vassdrag
som var vernet til da, var om
lag 60 prosent vesentlig pavir
ket av andre inngrep. Ca. 40
prosent var vesentlig pavirket
av veihygging, 20 prosent a
forurensning, 20 prosent
kraftledninger og 20 prosent
av tjerning av kantvegetasjon.
Det ble også registrert alvorli
ge inngrep i form av masse
tak, kanaliseri ng, torhygging
og senking. En stor del av
inngrepene hadde skjedd etter
at vassdraget var blitt vernet
mot kraftutbygging.

For a beskytte de vernede
vassdragene mot slike inngrep
i framtida, foreslår Miljøvern
departementet (MD) rikspoli
tiske retningslinjer som skal
sette rammer for virksomhet
som kan påvirke verneverdie

Dyrt el-avfall. Siemens har
som mål at alt brukt elektronisk
utstyr skal kunne leveres tilba
ke til produsent for sa å bli re
sirkulert. Men det koster tiesk.
Siemens vil arlig kunne be
handle 200 000 tonn elektro
nikk-avfall. hvis alle kundene
leverer tilbake brukte appara
ter. De årlige omkostningene
tor Siemens vil bli ca. 2,5 milli

ne. Retningslinjene skal følges
av hade kommuner, fylkes-
kommuner og statlige myn
digheter.

For svakt
Naturvernforbundet mener
forslaget til retningslinjer er
for svake, at MD dermed
overser Stortingets ønske om
en restriktiv politikk for a hin
dre inngrep.

— Forslaget apner tvertimot
tor at udiskutable nasjonale
og internasjonale verdier fort
satt skal kunne overkjøres av
snevre sektorinteresser og lo
kale. pastatte nytteverdier.
skriver NNV i sin høringsut
talelse.

Retningslinjene anbefaler
ulik forvaltning alt etter ‘ass
dragenes beliggenhet, graden
a inngrep, betydning tor fri
luftsliv og landbruk osv.

— Vi aksepterer at dift’eren
sierte verneregler er nødven
dig, men det er meget beten
kelig at departementet går
bort fra vassdragets nedhørs
felt som verneområde. Istedet
avgrenses det til et helte på
inntil 100 meter pa hver side
av vannstrengen. Gradvis vil
dette heltet, som er skamme
lig smalt, bli oppfattet som
vassdraget, sier fagkonsulent
Thor Midtteng.

— Hele tiden har nedhØrs
feltet blitt bruk som avgren
sing og grunnlag for å beskri

arder kroner. (Frankfårier All
i,’eneine Zeitung/J114)

Avfall blir gjødsel. Igge
sunds Bruk i Sverige er i gang
med forsøk som skal vise om
avfall kan omdannes til gjød
sel. Aske og mudder, to av
fallsprodukter fra tre- og
skogsindustrien, har vist seg å
være anvendelige i produk

ve og dokumentere vernever
dien. At MD na oppgir denne
skansen, kan ikke karakterise
res som annet enn svik mot
disse erdiene, sier han.

«Klanderverdig»
Naturvernforhundet papeker
dessuten at det i signalene fra
Stortinget har ligget et ønske
om fa vernet «de mest egne
de» vassdragene etter natur
vernloven.

— Denne malsettingen ha.
na MD gitt opp. uten engang
pa drøfte problemstillingen.
1)ette er oppsiktsvekkende og
høyst klanderverdig, heter det
i uttalelsen fra NNV.

De rikspolitiske retnings
linjene er. som det ligger i be
grepet. kun retningsgivende
og ikke rettslig bindende.
Men Naturvernforhundet me
ner de bør ha rettslig bindende
status i de tilfeller der store
verdier står på spill.

— Retningslinjene er mer et
opplegg tor tradisjonell avvei
ning mellom vekst og vern og
vern og inngrep enn et opp
legg for å sikre at naturkvali
teter torvaltes på en forsvarlig
måte. Det er lagt opp til
kommunene skal passe havn.
sekken i større grad enn hva
som er rimelig og nødvendig.
Naturvernforbundet er derfor
meget skuffat over departe
mentets forslag, heter det i
høringsuttalelsen.

sjon av ny gjødsel. Hvis for
sokene faller heldig ut, kan en
stor del av avlallsproblemene
i skog- og treindustrien løses.
Eksempelvis har SCAs papir-
fabrikk i Sunds all en arlig
produksjon på 20 000 kubikk
meter avfall i året. (Dagens

Industri/IM)
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I en fersk rapport («UK sulp
hur emissions») har Verdens
Naturfond (WWF) beregnet
konsekvensene a’ at Storbri
tania holder fast pa sitt maI
om å redusere sine svoelut
slipp med 70 prosent innen år
2005. og ikke med 79 prosent
innen ar 2000, slik blant annet
ECE og de skandina iske lan

ie gikk inn tor under svo
el forhandlingene i begynnel

sen av maneden. ECE-kravet
baserer seg pa at forskjellen
mellom dagens utslippsniva i
Europa og naturens talegrense
skal reduseres med 60 prosent
innen ar 2000.

Genes e-torhandlingene
endte uten enighet. Det er
særlig Storbritannia som er
bremnseklossen. Men det blir
et krisemte allerede neste

Engelske aviser viet inye
spalteplass til svovelforhand
lingene i Geneve i begynnel
sen av maneden. Blant annet
skre Financial Times i en
kommentarartikkel at «Fivis
‘DRITTSEKK’ er den eneste
formermelsen som den britis
ke regjeringen far pa veien til
en ny svovelavtale. og norsk
er det eneste europeiske spra
ket som utskjelling skjer pa.
har regjeringen kommet lett
fra det.»

Det kommer nå rapporter
om at svovelutslippene ogsa
har konsekvenser tor britenes

maned. Målet er a komme
fram til enighet i november.

Hvis Storhritannia holder
last pa sitt svake maI. vil 26
prosent av norsk landareal
være skadet av sur nedbør i ar
2000. H is Storbritannia der
imot gar med pa ECE-kravet.
vil 23 prosent av det norske
arealet være skadet.

1-Ivis de andre landene skal
kompensere for Storbritannias
manglende vilje til å oppfylle
ECE-malet. far Norge 24 pro
sent stØrre kostnad med a i.e
duseie egne svovelutslipp enn
hvis Storhritannia opplyller
malet. Kostnadene knytter seg
blant annet til rensetiltak i
smel te verke ne.

Berører ferrolegering
Norges svovelutslipp i dag er
pa ca. 40 000 tonn i året. I
svoveltorhandlingne i Geneve
har vi tilbudt oss å redusere

egen natur. Den britiske regje
ringen har foreslatt å redusere
svovelutslippene med 70 pro
sent innen år 2005, niens kra
vet fra en del andre land er at
utslippene skal reduseres med
79 prosent innen år 2000.
Ifølge regjeringens egne tall,
vil 70—prosentsmalet føre til at
ti prosent av britisk natur vil
‘ære skadet av sur nedbør i ar
2000. Det er ogsa påvist at sur
nedbør fører til fiskedd i no
en av de best kjente elvene i
landet, skriver Daily Tele
graph.

En rapport fra EF og ECE
viser også at 58 prosent av
den britiske skogen er misfar
get og har glisne trekroner.
1)et er to og en halv ganger

ulslippene med 6000 tonn in
nen ar 2000.

Tidligere prognoser har vist
at de norske svovelutslippene
vil Øke fram til år 2000. Nå er
det imidlertid tro på at utslip
pene vil ga ned, som følge av
lavere svovelinnhold i oljen,
og som følge av lokale rense
krav til industri med store ut
slipp. Viser det seg imidlertid
at dette ikke er nok, vil det bli
aktuelt med nasjonale rense
krav overtor terrolegerings
industrien. Studier har vist at
det er mest kostnadseffekti\t
a redusere utslippene her.

Det er seks bedrifter i Nor
ge som har mer enn 1000 tonn
svovelutslipp i året, ifølge
SFT. Det er Statoil Mongstad,
Arendal Smelteverk, Norton i
Lillesand, svovelsyreproduk
sjonen ved Borregård, Elkem
Salten og Ardal og Sunndal
Verk.

mer enn for fem år siden. Den
britiske skogen er mi den sy
keste i hele Europa.

Kraftverkene
Det er først og fremst hensy
net til kullkraftverkene som
gjør at britene er motvillige
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Det er TromsØ kommune,
Troms fylkeskommune. Sta
[ens vegvesen, Fylkesinan
nens miljøvernavdeling og
Tromsbuss som har laget
transportplanen. Planen vil
behandles som en del av korn
muneplanen i Tromsø.

I Tromsø Økte antall biler
mbd 60 prosent fra 1980 til
1990. I planen vises det til at
den Økte bilbruken har sam
menheng med utstrakt veihyg
ging. Tromsøværeingene har
blant annet fatt flere nye bro—
er, Tverrforhindelsen, Ring-
veien og Europaveien inn til
byen. Det har ogsa vært en
sterk økning av antall parke
ringsplasser i sentrum.

I rapporten pekes det dess
uten pa at spredning av be
byggelsen har bidratt til den
økte bilbruken. Mens befolk
ningen økte med ti prosent fra
1980 til 1990, økte byarealet
med hele femti prosent. I til
legg er kollektivtrafikkens an
del av reisene redusert bety
delig. Antall reiser med kol
lektivtrafikk gikk ned med 26
prosent fra 1980 til 1990.

Allergier er opptil dobbelt
så vanlig hos barn som bor
inntil trafikkerte veier, sam
menliknet med barn som bor i
samme omrade, men lenger
borte fra trafikken. Det viser
en tysk miljømedisinsk studie.

Undersøkelsen viser ogsa at
allergier er vanligere blant
barn i Vest-Tyskland enn i
øst-Tyskland.

— Vi hadde faktisk ventet
Oss det motsatte, sier Ursula
Kråmer ved det miljømedisin
ske instituttet i Dtisseldorf til
MiljøAktuellt.

I de mest forurensede om
radene i det tidligere øst-
Tyskland er mengden svovel
dioksyd i lufta opptil ti ganger

Resultatet av den Økte bil-
bruken i Tromsø har blant an
net ært at det er over 60 de
cibel støy ved 2400 boliger
langs de mest trafikerte veie
ne. Langs de fleste av disse
veiene er det ogsa konsentra
sjoner av nitrogendioksyd
(N02) som overskrider SFTs
grenser.

Fordobling av bilbruk
Men det er mulig å komme ut
av den negative trenden, i1Ø1-
ge planen, som inneholder tre
framtidsscenarier: bilbyen,
bussbyen og miljøbyen.

I bilbyen fortsetter dagens
transportpolitikk, det vil si at
arealbruken far utvikle seg
noksa fritt. Det blir en inode
rat prisøkning på bensin, og
det skjer en effåktivisering og
nedskjæring av kollektivtra
fikken. Resultatet er en for
dobling av hiltrafikken, med
økte utslipp av CO, og flere
trafikkulykker enn idag.

I bussbyen satser myndig
hetene på opprustning av bus
strafikken, men uten at det
kommer restriksjoner på bil
trafikken. Arealbruken er tett
eller moderat. Resultatet er at
busstrafikken Øker med 50

høyere enn i Ruhr-området.
Men mengden bilavgasser er
mye høyere i vest.

Forskerne sammenliknet
hyppigheten av Iuftveispro
blemer (lorkjølelser, bronkitt,
hoste, nysing) og allergier
(høysnue, eksern, astma osv.)
hos 9000 seksaringer pa ste
der med varierende forurens
ning i Øst og vest..

Konklusjonen ble at meng
den svoveldioksyd i luften har
sterk sammenheng med luft
veislidelser. Forskerne fant
ingen sammenheng mellom
svovelforurensninger og aller-
gi. Derimot ble det pavist en
sterk sammenheng mellom al
lergier og bilavgasser. Aller-

prosent. Imidlertid øker ogsa
biltrafikken med hele 60 pro
sent. Energiforbruket og bil-
bruken reduseres med Il pro
sent i forhold til hilben.

I mi ljbyen er det en tett og
konsentrert byutvikling, bil
reisene blir vesentlig dyrere,
det innføres parkeringsrestrik
sjoner og et nytt bussrutenett
med fierdobling a antall av—
ganger, og gang- og sykkel-
veiene blir bygget ut. Utslipp
av CO. og NO blir halvert in
nen 2015, mens antall perso
ner som er plaget av lokal
luftforurensning er redusert
med 75 prosent.

Lønner seg
Det er samfunnsøkonon.
lØnnsomt a satse pa miljøby
en, gar det fram av planen.
I3ilbyen gir minst nytte for
samfunnet. Bussbyen og mil
jØbyen er 55 til 70 millioner
kroner bedre pr. ar enn hilby
en. Miljbyen gir redusert
nytte lor bilistene og for kol
lektivselskapet (på grunn av
økt underskudd). Men samti
dig gir miljØbyen kt sam
funnsnytte for kollektivtrafi
kantene, fotgjengere og syk-
lister, i forhold til offentlige
investeringer og drift (redu
serte utgifter til veihold og
veibygging), og i form av re
dusert ulykker, støy og for
urensn ing.

gier er dobbelt så vanlig hos
barn i Ruhr-omradet som hos
barn i Leipzig, der svovelfo
rurensningen er stor.

Forskerne delte også inn
Ruhr-barna etter hvor nært
trafikkerte gater de bor. Det
viste seg å være mellom en
halv gang til dobbelt sa vanlig
med allergier hos barn som
bor innen 50 meter fra en tra
likkert gate enn blant de som
bor lenger borte i samme by.

Forskerne malte dessuten
vel en halv gang mer av de
kreftfremkallende stoffet ben
zen hos de barna som bodde
nærmest de trafikkerte gatene.

Undersøkelsen omfatter resul
tater fra et lirearig kartieg—
gings- og utviklingsarbeid pa
32 norske Øko-garder.

«30 bruks-prosjektet» regi
strerte avlingsniva, Økonomi,
mulige næringstap fra land—
bruksdrifta og kartla ulike si
der ved husdyrholdet pa går
dene. I samarbeid med sosio
loger ble Økobonden nærmere
beskrevet, og kulturlandska
pet pa gardene har ogsa fatt
mye oppmerksomhet. En egen
raoportserie dokumenterer re

ater fra prosjektet.
Resultatene viser at Økolo

giske avlinger holder seg pa et
rimelig høyt niva, når vi be
trakter den innsatsen av res
surser som settes inn for a
oppnå avlingsresultatene i
vanlig landbruk. Gardene kjø
per ikke inn noe kunstgjØdsel,
og bruker ogsa svært lite
kraftfôr sammenliknet med
vanlig landbruk. Likevel er
grasavlingene bare ca 10% la
vere, og kornavlingene ca

25% lavere enn ved konvens
jonell drift.

Pa garclene som drev Øko
logisk melkeproduksjon, fikk
kuene i gjennomsnitt 12%
kraftfôr og 80% grovfôr
(friskt gras, høy eller silo).
Den norske gjennomsnittskua
får 40Ç’c kraftfôr, og bare
55 % grovfôr. Kraftfôret er for
en stor del korn. Selv om ku-
ene far lite kraftfôr, er melke
mengden bare 25 % lavere
enn ved konvensjonell drift.
øko-kyr er ogsa betydelig
friskere enn vanlig, og de le
ver lenger.

økologiske garder har som
maI a være mest mulig sjøl
forsynte med det som trengs
til gardsdrifta. Utrnarksbeite
tas i bruk, og kom, poteter og
grønnsaker dyrkes igjen i om
rader hvor det ikke har vært
annet enn gras pa jordene i
flere tiar. Husdyrholdet er og-
sa mer allsidig enn pa v anlige
garder. øko-bonden mener at
allsidighet er viktig. Det gir

flere bein å stå på og gjør hele
gården mer stabil — det blir
mindre risiko for store årsva
nasjoner i avlinger, ytelse og
inntekter.

Økonomiske resultater vi
ser at Økologiske sauer er
konkurransedyktige med van
lig sauehold. I melkeproduk
sjonen varierer resultatene
mye, men pa grunn av lavere
ytelse tjener øko-bøndene noe
mindre enn vanlig. Det er
imidlertid ikke grunn til å fra
rade noen å legge om til øko
logisk melkeproduksjon hvis
ikke gjelda er for hØy.

Når det kjøpes inn minst
mulig til gården hade av
kunstgjØdsel og fôr, er risiko
en for næringstap som for
urenser luft og vann mye
mindre enn i vanlig landbruk.
Transporten av driltsmidlene
som vanlige bønder kjøper
inn er ogsa dyr og forurensen
de.

Takk for støtten!

NATUR OG MILJØ BULLETIN NORGES NATURVERNFORBUND

Stolt Sea Farm A/S

Telephone: 22 42 92 00
Telefax: 2241 20 13

Mindre bilbruk lønner seg
Tromsø kan spare opp til 70 millioner kroner i
året ved å begrense bilbruken og ruste opp
kollektivtralikken, viser den nye transportplanen
for Tromsø by. Blant annet kan den lokale
forurensningen halveres innen år 2015.

NORUT Gruppen as

NATUR OG MILJØ BULLETIN NORGES NATURVERNFORBUND

Gode Øko-resultater
økologisk dyrkede avlinger holder et forholdsvis høyt nivå sett i
sammenheng med innsatsfaktorene, ifølge en undersøkelse fra Norsk senter
for Økologisk landbruk på Tingvoll.
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I4 - din miliøbevisste
samarbeidspartner
Det er en utfordring for EMO å fremme bruken
av miløvennIige produkter.

EMO har et ansvar i å bevisstgjøre markedet til
å gjøre mil jøvennhige produktvalg.

EMO bearbeider leverandører til å få
frem riktige produkter som er i samsvar
med den tid vi lever i.

Miljøvennhige produkter er mer enn papir. EMO

arbeider med et bredt produktspekter med
leveranse til barnehage, skole, kontor,
kommune og stat.

IMO miIjøIinje4
EMO As, Postboks 40, 2013 Skjetten
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Hioga1and
essursse s ap

Hålogaland Ressursselskap er et interkommunalt selskap
etablert 1990 som eies av 11 kommuner i nordre del av
Nordland, søndre del av Troms.

Selskapets formål:
— drive moderne og miljøvennlig avfallbehandling
— forbedre avfallshåndtering

HRS-modellen består av løsninger for-:
— kildesortering
— gjenvinning
— resirkulering
— energiutnyttelse/FAB-produksjon
— spesialavfall

HRS setter krav til kvalitet og service på avfallsbehandlin
gen. Fremtidens avfallsbehandling er ikke tradisjonelle fyl
linger — det er maksimal utnyttelse av ressursene i avfallet.

— ALLE SNAKKER MILJØ
HRS GJØR NOE —
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TROMSØ KOMMUNE

L J Stakkevoliveien 35,
9000 TROMSØ

Tif.: 083-86 524 Fax: 083-81 218

TROMS
FYLKESKOMMUNE

Sjøstjerner, Asteroidea, klasse av pigghuder
som har flat, stjerneformet eller fomkantet
kropp med sugefotter pâ undersiden av
armene. Munnen sitter midt pä undersiden
og fører inn til en sckkfbrmet mage. De
fleste sjøstjerner er rovdyr som lever av
skjell, krabber og andre bunndyr. Noen av
artene har så stor regenerasjonsevne at de
kan danne en ny stjerne fra en enkelt arm. I
norske fitrvann finnes ca. 40 av ca. 2000 arter.

Sjøstjerner, sjøpinnsvin og kråkeboller tar
pulsen på havmiljøet ved å fungere som et
slags miljøtermometer. Der de finnes er
det sunne omgivelser.

Vi som har vårt virke i tilknytning til
havet forstàr hvor viktig det er å ta vare på
det miljøet som er grobunn for alt liv.

Bærekraftig utvikling for norske virksomheter

GRØNT ARBEIDSLIV
Grønt Arbeidsliv er et program initiert av Miljøverndepartementet i
samarbeid med NHO, LO, Kommunenes Sentralforbund, Norges
Naturvernforbund og Statens forurensningstilsyn.

Målseming for Grønt Arbeidsliv
Programmet skal påvirke norske virksomheter til å bli mindre miljø
belastende ved å forene markedsinnsikt, miljøkunnskap og organisa
sjonstiltak. Vi hjelper virksomheter med å utnytte mulighetene i det
“grønne marked’ (på en seriøs måte), for å oppnå konkurranse-
fordeler. Vi kan bidra med kompetanse, informasjon. nettverk og
Økonomiske ressurser til aktuelle pilotprosjekter.

Eksemplets makt
Idag jobber vi med piotprosjekter i detalj/dagligvarebransjen,
reklame-, bygg-, kommuresektoren og telekommunikasjonshransjen.
Ved å prøve ut ulike tiltak i en virksomhet, Ønsker vi å skape gode
eksempler til etterfølgelse.

Videreføring av resultatene
Arbeidet med pilotprosjektene skal resultere i solid dokumentasjon
og erfaringsgrunnlag fra endringsprossesene. Resultatene blir
offentlig tilgjengiige, og videreføres til andre.

Ta gjerne kontakt med Grønt Arh.idsliv hvis du har
noen spørsmål eller gode forsl’sg

StrØmsveien 96 Pb 8100 D..p 0032 Oslo
TIf 22573600 Faks 22688753

NORGES REDERIFORBUND
Postboks 1452 Vika, 0116 Oslo.

Telefon: 22 41 60 BO. Telefax: 22 41 50 21.


